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Faxe Vandløbsråd 7. marts 2024 kl. 16:00-20:00 

Referat.  
 
 
Deltagere: 
Torben Kapper, Danmarks Naturfredningsforening  
Poul Petersen, Friluftsrådet  
Henrik Karlshøj Madsen, Øvre Suså Vandløbslaug  
Søren Jensen, Danmarks Sportsfiskerforbund  
Flemming Duus Mathiesen, Dansk Skovforening  
Erik Rasmussen, Teknik & Miljøudvalget  
Lisette Lind Larsen, formand for Faxe Vandløbsråd, Teknik & Miljøudvalget  
Anne Planeta Etzerodt, sekretær for Faxe Vandløbsråd, Center for Plan og Miljø 
 

0. Ekskursion til Faxe Å for at se DVFI målinger og høre konsulenter fra NIRAS 
fortælle om, hvordan disse prøver tages, hvad de kan vise og hvorfor man har dette 
fokus på smådyrene i vandløbet.  

 
1. Velkomst v. formand Lisette Lind Larsen 

Velkommen til ny repræsentant for DN, Torben Kapper.  
 

2. Bemærkninger til dagsorden 
Henrik Karlshøj Madsen bemærker, at det er ærgerligt Faxe Forsyning ikke har 
sendt en stedfortræder til mødet, når Marianne var forhindret.  
 

3. Klimatilpasningsplan 2022 
https://www.faxekommune.dk/borger/teknik-miljoe/klima-
energi/klimatilpasning/klimatilpasningsplan-2022  
Gennemgang af den vandløbsrelevante emner ved klimakoordinator Poul Jensen, 
slides er vedhæftet.  
 
Vandløbsrådet havde særligt fokus på kloaksystemer, overbelastnings af disse og 
separatkloakering. Der var forståelse for, at det er dyrt og længerevarende projekt, 
hvis hele kommunen skal separatkloakeres. Men hvis det er den vej, man ønsker at 
gå, savner vandløbsrådet en klar politisk strategi for, hvordan dette skal gribes an.  
Derudover drøftede rådet brugen af regnvandsbassiner, som flere mener at kunne 
se med egne øjne ikke fungerede efter hensigten. Vandløbsrådet ønskede et 
kommende temamøde om regnvandsbassiner.  
 

4. Bemærkninger til sidste referat 
Dansk Skovforening havde forud for mødet indsendt følgende bemærkninger: 

Center for Plan & Miljø 

https://www.faxekommune.dk/borger/teknik-miljoe/klima-energi/klimatilpasning/klimatilpasningsplan-2022
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1. Punkt 5. Citat: ’samtidig med de betaler en højere spildevandsafgift’. Dette blev 
ikke drøftet på mødet og skal derfor udgå. 

2. Punkt 5. citat: ’foreligger udledningstilladelser for overløbene, så er de fuldt 
lovlige’. Jeg skal anmode om tilføjelse af følgende: Det er en forudsætning for 
lovlighed af udledning af overløb, at der ikke påføres skade miljømæssigt på 
recipienten, hvilket er problemets kerne. 

3. Punkt 7. Citat: ’Forsyningens regnvandsbassiner skal ikke løse problematikker 
med afledning fra marker i hydraulisk belastede vandløb’. Dette svarer ikke til 
det der blev drøftet på mødet. Det er uklart og på visse punkter direkte i strid 
med gældende lovgivning og vandløbsregulativer – hvorfor udsagnet skal udgå.  

4. Punkt 14. Afslutningsvis ønskes tilføjet: Formanden har i mail til Flemming 
Duus Mathiesen dateret 22. november 2023 meddelt, at formanden er enig i, at 
klimaplanen ikke er dækkende. 

 
Faxe Kommune bemærker: 
- Vedr. punkt 1 og 3, at disse udsagn blev forelagt af Faxe Forsyning ved forrige 

møde, og udgår derfor ikke.  
- Vedr. punkt 2 er udledningerne lovlige såfremt de har en udledningstilladelse 

og denne overholdes. Faxe Forsyning har gjort en målrettet indsats for at 
indhente de manglende udledningstilladelser til forsyningens overløb. 

 
5. Opsamling fra sidste møde:  

- Arealreservationer til minivådområder 
Nogle udpegninger kan søges frigives hos kommunerne, se mere her: 
https://lbst.dk/nyheder/nyhed/nyhed/kontakt-din-kommune-nu-hvis-du-
oensker-areal-frigivet-til-et-minivaadomraade-i-2023 
’Ikke egnede’ områder kan ikke søges frigivet hos kommunerne, og 
Landbrugsstyrelsen skal kontaktes vedr. disse.  

- Olieudslip til Gillesbækken 
Miljøteamet har foretaget opsporende tilsyn og kampagne om fejltilslutninger. 
Flere fejltilslutninger er fundet og behandles. Kildeopsporing ledes i flere 
retninger, og ikke mod Prince. Der er ikke mistanke om en enkelt synder, men 
udledninger fra flere forskellige kilder.  

- Vandløbs app 
Priser blev angivet i forrige referat. Administrationen har talt med Næstved for 
at høre til brugen af dette, og er blevet oplyst at otte lodsejere er tilmeldt. Dette 
vurderes ikke at stå til måls med prisen.  
Programmet bruges i øvrigt hovedsageligt i forbindelse med 
vandløbsvedligeholdelsen, som er udliciteret i Faxe Kommune og derfor har 
administrationen ikke behov for softwaren.  

- Udledningstilladelser til Faxe Forsyning 
Alle manglende udledningstilladelser er givet til Faxe Forsyning.  

- Årshjul 
Formanden har udarbejdet et årshjul, som vandløbsrådet ikke havde 
kommentarer til. Årshjulet lægges på hjemmesiden.  
 

Status på vandløbsindsatser i vandområdeplanerne  
Faxe Kommune orienterer om en ny måde at gribe projekterne an på, hvor 
lodsejerne inddrages meget tidligere i forløbet. Dog er der projekter, hvor frivillige 
aftaler med lodsejer ikke har været mulige. Disse ligger derfor i bero, da der pt. ikke 
er ønske om, at gennemtrumfe projekter med lodsejermodstand. 
 
Administrationen ønsker, at samle alle vandplansindsatserne ’til bunke’, og se om 
der kan indhentes nok tilskud til timer til, at der kan købes ressourcer til at udføre 
projektledelsen. Fokus på vandplansprojekter forventes at være i 2025-2027 pånær 
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for Mosebølle Bæk, hvor lystfiskerne allerede har lagt et stort arbejde, og dette 
projekt prioriteres derfor snarest.  

 
 
6. Drøftelse af sagsfremstilling fra Teknik & Miljøudvalgets temadrøftelse 

om vandløbsområdet (punkt 11)  
https://dagsordener.faxekommune.dk/vis/pdf/dagsorden/5943414a-edc9-42c7-
a9ba-8ccd11cfcbe1?redirectDirectlyToPdf=false  
 
Dansk Skovforening fremfører, at den politiske beslutning på sagsindstillingen ikke 
er præcis og operativt, og man derfor ikke kan læse ad dette, hvad administrationen 
skal arbejde videre med. Det er for uklart og ugennemsigtigt politisk arbejde.  
 
De to deltagende politikere deltog ikke ved temadrøftelsen, og Lisette vil derfor 
følge op på dette.  

 
7. Kort orientering om forsøgsstrækninger hvor grødeskæring 

udføres med pincet  
Faxe Vandløbsråd blev kort præsenteret for de forskellige 
forsøgsstrækninger, hvor pincetten anvendes i grødeskæringen.  
 
Erik Rasmussen fremhæver problemer med forhøjet vandløbsbund og 
manglende oprensning ud fra egne dræn i Suså. 

 
Kort orientering om klima-lavbundsprojekt ved Orup Bæk og 
Sivet  
Naturstyrelsen opstarter detailprojekt, som skal afklare evt. udfordringer med 
forsyningsledninger, afledning fra ejendomme, påvirkning af veje osv.  
Landvindingslauget har ved flertal besluttet at nedlægge sig selv såfremt de kan 
indgå i projektet.  
 

8. Eventuelt  
Faxe Byråd har besluttet at arbejde videre med at undersøge hvordan en udvidelse 
af Faxe Ladeplads Havn bedst muligt kan lade sig gøre. Se mere på kommunens 
hjemmeside: https://www.faxekommune.dk/da/borger/teknik-miljoe/faxe-
ladeplads-havn  
 

9. Dato for næste møde og tak for i aften  
Næste mødes er d. 12. september kl. 17:00 – 20:00. Hvis rådet ønsker en 
ekskursion startes mødes kl. 16:00 og ønsker til ekskursion sendes til sekretariatet 
på aplan@faxekommune.dk.  
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